
HOZZÁSZÓLÁSOK 

TÖRŐ IMRE: Tiszte l t Osztályülés ! Az á t fogó osztályelnöki beszámolóhoz 
kapcsolódva nem v i tába akarok szállni azokkal a kérdésekkel, amelyeket 
a beszámoló fe lve te t t , hanem két gondolattal szeretnék hozzájárulni azokhoz. 

Az egyik kérdés a Magyar Biológiai Társaság problémája. Azt hiszem, 
n e m eléggé van a köztudatban az, hogy a Magyar Biológiai Társaság érlelő 
helye azoknak a kutatásoknak, amelyek később közvetlenül az Akadémiához 
m e n n e k át. B izonyí t ja ezt az, bogy a Magyar Biológiai Társaságban az idők 
f o l y a m á n különböző, a modern biológiai tudományszakok szekciói alakultak ki. 
Később, amikor rendeződtek a sorok és megértek erre a szekciók, hogy vala-
hová kapcsolódjanak, akkor részben á tmentek a Magyar Anatómusok Társasá-
gához, részben önálló társaságokká alakultak át , részben ma érlelődnek. 

A Magyar Biológiai Társaságból alakult ki a humángenet ikai szekció, 
a hisztokémiai szekció, a szövettenyésztés i szekció, legújabban a citológiai 
szekció és hal lottuk, hogy ökológiai szekció is most alakult meg. A Magyar 
Biológiai Társaság az a fa, amelynek gyümölcsé t később a különböző társa-
ságok és a Magyar Tudományos Akadémia aratja le. Éppen ezért a Társaság 
megérdemli , hogy az életéhez szükséges feltételek minél jobban biztos í t tassanak. 
É r t e m ez alatt pl. azt , hogy a Társaság önálló u g y a n , de az akadémiai Biológiai 
Osztály fennhatósága alatt működik, ami rendben is lenne, de nincs pl. arra 
lehetősége, hogy a Társaság munkájának hatása ne csak az országhatáron 
belül , hanem az ország határán k ívül is érződjék és segítsék a nemzetközi 
e gyüt tműködés t . 

Í g y például megeml í tem azt, h o g y az N D K Biológiai Társasága, amely 
sz intén az ottani Akadémia fennhatósága alatt működik , megkeresett bennün-
ket kooperációs szerződés megkötésére. Ez elől n e m lehet kitérnünk, e l lenben 
fő a fejünk abban a tekintetben, h o g y a n tudjuk teljesíteni az ezzel járó köte-
lezettségeket . 

Meg kell e m l í t e n e m azt is, hogy ebben az é v b e n a keszthelyi Agráregye-
t e m rektorával egyetértésben a Georgicon-napokkal együtt rendezzük a Bioló-
giai Társaság évi nagygyűlésé t , amely az agrártudományok és a biológiai tudo-
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mányok között kooperáció szorgalmazását érinti. I t t is akadtak problémák. 
Az Acták problémája: az Acta Biologica és az Acta Microbiologica az Aka-
démiai Kiadótól nyert értesülés szerint a legjobban menő acták. Érdemes súlyt 
helyezni arra, hogy ezeknek az actáknak nívóját igyekezzünk minél jobban 
emelni. Sajnos ez nehézségbe ütközik és az acták nem tükrözhetik az ország-
ban folyó kutatásokat , még azokat sem, amelyek mint kiemelt kutatások 
folynak az Akadémiának ápolásában, miután e kutatásokról szóló közleménye-
ket nem az actákhoz küldik, holott úgy gondolom, hogy ezek az acták nívóját 
nagy mértékben emelnék. Sajnos nem futnak be i lyen közlemények, holott 
az Akadémia által támogatott kutatásoknak, a folyó tematikának valamilyen 
formában az akadémia actáiban tükröződnie kellene. Csak ilyen módon lehet-
ne az acták nívóját tovább emelni és tudnák az acták a magyar tudományos 
eredményeket a külföld előtt ismertetni . Nem gondolok arra, hogy kötelezni 
kellene a kutatóintézeteket vagy a kutatókat arra, hogy az actában cikkezze-
nek, de biztosítani kellene, hogy az acták teljesíteni tudják fe ladatukat és a 
magyar eredmények tükröződjenek az Akadémiához tartozó actákban. 

KOVÁCSNÉ LÁNG EDIT: Tisztelt Elnök Űr, Tisztelt Osztályülés! Szeret-
nék csatlakozni az elnöki beszámolóhoz szűkebb szakterületem az ökológia 
néhány kérdésében. 

Az utóbbi évtizedben világszerte előtérbe került a földi energia- és táp-
anyagforrások kérdése, a bioszférában zajló folyamatok fokozottabb kontroll-
jának igénye. Ez tet te szükségessé a széles nemzetközi összefogáson alapuló, 
tudományos és gyakorlati célkitűzésű I B P és MAB programok megvalósítását . 
A gyakorlati tennivalók az igazgatási szférába tartozó intézkedések révén 
valósíthatók meg. A tudományos célkitűzések megvalósítása széles körű kutató-
munkát igénylő feladat, mégpedig az ökológia területén végzett alapkutatá-
sokat igényel. 

E vizsgálatok középpontjában az ökoszisztémák struktúrájának és funk-
cióinak kutatása áll — alapkérdése: a természeti rendszerek milyen ered-
ménnyel kompenzálják a dezintegráló hatásokat — azzal a távolabbi céllal, 
hogyan lehetne beavatkozni ezekbe a rendszerekbe az emberek számára előnyös 
következmények elérése érdekében. 

Napjainkban e kutatások új irány, a „systems ecology" kialakulásához 
vezettek. A systems ecology az ökológiai kutatások középpontjában álló öko-
szisztéma — mint biológiai rendszer — tanulmányozásában a műszaki tudo-
mányok területéről átvett rendszeranalízis megközelítés fogalmi keretét és 
matematikai eszközeit alkalmazza. A systems ecology kielégíti az „ember-
központú" ökológiai kutatások olyan irányú igényét, hogy a produkció mecha-
nizmusának feltárása, annak modellezése és szimulálása révén a mechaniz-
musba való beavatkozás és kontroll megvalósítható legyen. 

Hazánkban is, ahogy az elnöki beszámoló is hangsúlyozza, élénk érdek-
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lődés nyi lvánult m e g az ökológiai kutatások irányába. E téren már eddig is 
szép hagyományokka l rendelkeztünk. Azonban néhány fontos probléma is fel-
merül t , melyekről szeretnék szólni. 

Az ökoszisztémák kutatása számos, különböző területeken dolgozó szak-
ember közös koncepció alapján összehangolt munkáját igényli . Minthogy koráb-
ban e kérdések n e m álltak ennyire az érdeklődés előterében, az egyetemi kép-
zésben sem kaptak kellő súlyt. Az önképzéssel szerzett ismeretek pedig sok 
e se tben nem veze t tek el a közös platformra. Ez a felismerés késztet te ökoló-
gusa inkat cselekvésre, ez veze te t t az igen hasznos és eredményes „s ikfőkut i 
v i t a n a p o k " és ökológiai szemináriumok megrendezésére. Ezek legfőbb célja 
az e g y ü t t dolgozó botanikus, zoológus, kl imatológus, mikrobiológus, pedológus, 
matemat ikus szakemberek szemléletbeli közel ítése. 

Az ökológiai kutatások egységes koncepciójának kidolgozása nemzetközi 
sz inten is je lentkező probléma, éppen ezt tűzte ki célul az ez év szeptemberében 
megrendezésre kerülő első ökológiai világkongresszus. Kívánatos volna, hogy 
ezen hazánk is megfelelően képviseltesse magát . 

Az előzőkben röviden vázo l t helyzetkép is aláhúzza a már korábban 
az MTA Botanikai Bizot tságában és a jelen elnöki beszámolóban is f e lve te t t 
i gényt , hogy a tovább i fejlődés és nem utolsó sorban a j ö v ő képzés szempont-
jából égetően szükséges magyar n y e l v ű modern ökológiai t a n k ö n y v és részletes 
ökológiai kéz ikönyv megírása. Az Osztály l egyen kezdeményezője és szervezője 
ennek , bízzon m e g szerkesztőbizottságot , egy írói munkaközösséget , támasz-
k o d v a a testületi szervek vé leményére . További igen fontos kérdés — a foko-
zódó társadalmi i g é n y t is f igye lembe véve — megfelelő képzet tségű f iatal szak-
emberek nevelése. Jelen fe ladatunk, ehhez a megfelelő kereteket , tanterv i 
fe l té te leket biztos í tani fe lsőoktatási intézményeinkben. Bizottságunk vi taülés 
kere tében foglalkozott a kérdéssel és ezzel kapcsolatos határozati javas latát 
továbbí tan i k ívánja az Akadémia il letékes szerveihez. 

FRIEDRICH PÉTER: Tisztelt E lnök Úr ! Az osztályelnök úr beszámolójában 
többször hal lot tam az interdiszciplináris kutatások jelentőségéről az experi-
mentá l i s biológiában. Nagyon egyetértek azzal a megállapítással , hogy a bioló-
g iában kettős trend mutatkozik: a kutatók egyre inkább specializálódnak, 
a problémák pedig komplex m ó d o n jönnek elő. Ú g y fest , h o g y e látszólagos 
e l lentmondás nehéz helyzetbe hozza a biológiát . A kutatók specializálódása 
szükséges , elkerülhetetlen fo lyamat . Ahhoz, hogy valaki b izonyos szakterületen 
jól t u d j o n dolgozni, alaposan ismernie kell az adott területet , az a lkalmazott 
módszerek lehetőségei t és korlátait . Azonban a túlzott specializálódás és a 
rokon tudományok f igye lmen kívül hagyása veszé lyeket is rejt magában. 
Az i lyen szakmai izolálódás, metodika-centr ikusság v a g y kísérleti objektum-
centrikusság oda veze thet , hogy egyes kutatók , és így kutatás i ágak, elidege-
nednek kissé a biológiától . N e m azt a célt szolgálják ugyanis , hogy az irány-
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elvekben meghatározott komplex problémákat kíséreljenek megoldani, hanem 
csupán annak igazolására törekszenek, hogy dolgoznak. Az ilyen munka pedig 
öncélú. Szabadjon egy hasonlattal élnem. Ahhoz, hogy egy zenekar jól játsszon, 
minden egyes zenésznek töviről-hegyire ismernie kell saját hangszerét. De ez 
önmagában kevés; arra is szükség van, bogy minden zenész tudja, hogy társai 
mit csinálnak, vagyis legyen partitúra, amely megmutatja, kinek mikor kell 
, ,belépnie". Úgy érzem, a jó összteljesítménynek ezek a feltételei a tudományra 
is érvényesek. 

Itt pedig hiányosságok vannak. Az egyes tudományszakok az experimen-
tális biológián belül külön glóbuszokon élnek, csillagászati távolság választja 
el őket egymástól . (Tisztelet a kevés kivételnek !) A magunk területén volt 
e g y kezdeményezésünk ezen távolságok leküzdésére: „Enzimek szupramoleku-
láris szerveződése" címmel munkaértekezletet tartottunk ez év elején, amelyen 
összehoztuk az ultrastruktúra-kutatással foglalkozó morfológusokat és az enzi-
mológusokat. Be kell vallanom, némi aggállyal néztünk a dolog elé. Az érte-
kezlet folyamán azonban kellemesen csalódtunk. Bár a közös nyelvben voltak 
zökkenők, nem mindig értettük meg azt, amit a másik mond, de volt mondani-
valónk egymás számára. Hiszen ugyanazokat az életfolyamatokat és struktú-
rákat vizsgáljuk, jóllehet különböző szinteken. Érdemes hát kialakítanunk 
a közös nyelvet . 

A magyar biológia akkor fog egészségesen fejlődni, ha tudunk arról, 
mi lyen munka folyik a rokon tudományszakokban, milyen kooperációs lehető-
ségek vannak. H a kialakulnak olyan projectszerű interdiszciplináris kutatási 
tervek, melyekben a feladatok konkrét megfogalmazást nyernek. 

ZÓLYOMI BÁLINT: Tisztelt Elnök Úr ! Tisztelt Osztályülés ! Az elhangzott 
k i tűnő összefoglalóval, helyzetfelméréssel egyetértek. Ehhez a részhez csak 
egyet len megjegyzésem van. Jogos az észrevétel: a botanikusok kissé elhanya-
golták a taxonómia alapkutatást, de meg kell említenem — bár az Agrár-
tudományok Osztálya gondozásában jelenik meg a Kultúrflórát. A meg-
jelentetés módja az állatvilág kézikönyvével azonos. Az eddig megjelent 37 
füzet interdiszciplináris együttműködésben 150 munkatárs részvételével 
készült . A botanikusokon kívül genetikusok, agrárökonómusok, termesztők, 
növénynemesítők, sőt kémikusok stb. is együttműködtek. Ez enyhítő körül-
m é n y és méginkább: A magyar flóra és vegetáció kézikönyve. 

Nem a felméréshez, hanem a levonható konzekvenciákhoz és elsősorban 
a jövő feladatainak egyrészéhez kívánok hozzászólni. Hangsúlyozni szeretném, 
hogy az osztályelnök úr előadása legvégén felvetett javaslattal egyetértek, 
de olyan értelemben, liogy annak kidolgozása rendkívül alapos megvitatást , 
mélyreható elemzést, körültekintő megfontolást kíván. 

Hozzászólásom csak előzetes állásfoglalásnak tekinthető. Igaz viszont, 
hogy hivatalból, de régóta szilárdan vallott szakmai meggyőződésemből kifo-
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lyólag is az interdiszciplináris együttműködés, a koordináció kialakítása egyik 
munkaterületem. Az Akadémia 1974. évi Közgyűlésén a tudományos osztályok 
és a főosztályok beszámolóiban refrénszerűen visszatérő probléma az inter-
diszciplináris együttműködés, a multidiszciplinaris komplex megközelítés, a 
különböző tudományok és a különböző főhatóságok közötti koordináció fej-
lesztése. Ugyancsak aktuális probléma, s most idézem a főtitkárhelyettesi 
beszámolóból a Természettudományi II . Főosztály területén végzett tevékeny-
séggel kapcsolatban, a 60. oldalról kiemelt feladatként: ,,— távlat i intézet-
fejlesztési koncepció kialakítása és széleskörű megvitatása". Feljebb ezt 
mondja: „Nem volt számottevő előrehaladás az interdiszciplináris kutatási 
feladatok kialakításában." 

Idézhetek a Magyar Tudományos Akadémia főtitkárának a Társadalom-
tudományi Főosztály területét illetően elhangzott beszámolójából (23. oldal), 
amely szerint: „Fontos célkitűzése volt az OTTKT társadalomtudományi főirá-
nyainak növelésénél a multi- és interdiszciplinaritás elvének érvényesítése. 
Az eddigi tapasztalatok is azt igazolják, hogy ezt a mind elvileg, mind gyakor-
latilag igen nehéz kérdést türelemmel kell kezelni." Ez bizonyos fokig a biológia 
területére is áll. Még tágabb vonatkozásban utalok a Természettudományi II . 
Főosztály beszámolójában a 4. oldalon te t t megállapításokra. Jelezni szeretném, 
hogy a „Bioszféra" főirányba tartozó kutatások szervezésének és koordinálásá-
nak jelenlegi állása a közeljövőben kerül a Főtitkári Kollégium részéről felül-
vizsgálatra. 

Kétségtelen, hogy a Nemzetközi Biológiai Programhoz kapcsolódó 
korábbi hazai kutatások nélkül a most már menetközben levő bioszféra-terv-
periódus kutatásait sem lehetett volna beindítani. A terresztris ökoszisztémák 
primér-produkciója vizsgálatának keretében — a Koordináló Tanács segítsé-
gével a felelős vácrátóti Botanikai Kutatóintézet rendszeres munkamódszer-
átadást végzett a budapesti , debreceni és szegedi tudományegyetem botanikai 
tanszékei részére és szélesítette az interdiszciplináris együttműködést (TAKI, 
ERTI) . Menet közben közös beszámolók hangzottak el a különböző munka-
helyek részéről az Akadémia két évvel ezelőtti közgyőlésén. A Hortobágy 
Nemzeti Park zoológiai kutatásaihoz, a Természettudományi Múzeum és a 
Botanikai Kutatóintézet között, szerződéskészítés van folyamatban. 

Ügy látszik azonban, hogy fáziseltolódás van a hazai növény- és állat-
ökológiai kutatások között , de emellett közös feladat a vezető világszinttől 
való lemaradás felszámolása. Láng Edit hozzászólásában nagyon f inoman 
utalt erre. Osztályelnökünknek a javaslata egy szellemi és anyagi centrumra 
nyilvánvalóan több diszciplínát felölelő, a jelenlegi bázisokat továbbfejlesztő, 
felhasználó és nem újabb nagyarányú beruházásra gondolt. Környezetbiológiai 
központ (környezetbiológia = célra orientált ökológia) lenne kialakítható, így 
e l tüntethető lenne az a hiány is, amely a zoológia területén megmutatkozik. 
A húsz évvel ezelőtti alkalom — MTA Zoológiai Kutatóintézet felállítása — 
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abban a formában sohasem térhet vissza. Ma kimondottan állatökológiai 
intézetről lenne szó a központon beliil. Az MTA vácrátóti Botanikai Kutató-
intézete a fennálló lehetőségek között már régóta lemondott arról, hogy 
a botanika minden lényeges területét felölelhesse. 1960 óta tudatosan kon-
centráltunk leszűkítetten a növényökológiára, majd a produkció- és környezet-
biológiára — a társadalmi igényeknek megfelelően. 

Gyakorlati tapasztalat igazolja, hogy egy intézet fejlesztési koncepciója 
megvalósításának átfutási ideje legalább két ötéves tervperiódus. Ugyanakkor 
a társadalmi igény már ma is fokozottan fennáll a környezetbiológiával szem-
ben. A nem megfelelő kutatási kapacitás eredményezi, hogy a feladat teljesítése 
túl hosszú időt követel és így jóvátehetet len károk keletkezhetnek. 

Kérésünk az az Akadémiához, hogy a környezetbiológia jelenlegi bázis-
helyein már most elindított fejlesztéssel készítse elő a távlati koncepciók meg-
valósítását mind az Akadémián belül, mind pedig az egyetemi tanszékeken. 
Ú g y érezzük, az elhúzódó és egyéb irányban való erőkoncentrálás miatt 
e területen elérkezett már szinte az utolsó pillanat (tudom, hogy az elnöki 
beszámolóból az erősebb kifejezések ki lettek húzva). Az azonnali megsegítés 
annyira szükséges és hatékony lenne, mint a mezőgazdaságban a hosszú száraz-
ság után az idén igazán aranyat érő májusi eső. 

UÁNG ISTVÁN: Tisztelt Osztályülés! Az osztályelnöki beszámoló végén 
vol t két olyan gondolat, amely különösképpen felkeltette érdeklődésemet. 
Az egyik az úgynevezett emberszabályozású ökoszisztémák vizsgálatával kap-
csolatos igény és ennek taglalása, a másik: bizonyos ökológiai szellemi-anyagi 
központ létrehozatala. Nem világos előttem, hogy a két gondolat felvetése 
között van-e kapcsolat vagy egymástól elszigetelten értendők, mert ez a meg-
oldások kidolgozása szempontjából nem közömbös. 

Az emberszabályozásó ökoszisztémák vizsgálatának problémája korunk 
egyik rendkívül aktuális feladata. Joggal állapítja meg a beszámoló, hogy kevés 
f igyelmet fordítottunk erre. Talán valamivel jobb a helyzet, mert valószínűleg 
annál több kutatás folyik Magyarországon, mint amekkora a biológia hatás-
köre, mert az agrárkutató helyeken is foglalkoznak ilyen kérdésekkel. Az öko-
lógia semmi esetre sem a biológiai tudományok privilégiuma, hanem az ökoló-
giai kutatásnak mindenképpen más tudományterületekhez, elsősorban az 
agrártudományokhoz, de némely vonatkozásban az orvostudományokhoz is 
kapcsolódnia kell. 

Ha feltennék a kérdést: hogyan tovább, akkor azt tudnám javasolni , 
hogy az elhangzott gondolatot az Osztály tegye magáévá, tartsa szükségesnek 
és fontosnak az emberszabályozású ökoszisztémák kutatását és mindenképpen 
kapcsolja össze a feladatot az agrárkutatásokkal, esetleg más tudományos 
kutatási területekkel is. 

Nem tudom elfogadni azt az indokolást — és azt hiszem, Balogh profesz-
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szor sem fogadja el —, liogy van olyan nézet, hogy először a természetes szabá-
lyozású ökoszisztémákat vizsgáljuk és azután menjünk tovább. Az idő nem 
elegendő; nincs annyi időnk, hogy ezt kivárjuk. Olyan demográfiai sodrásban 
van a világ, hogy 30 év múlva rendkívül komoly élelmezési probléma lesz 
földünkön. 

Ezeket a kérdéseket előkeli vennünk! Javasolni szeretném, hogy a beszá-
moló befejező részében említett két gondolatnak részletes és pontos kimunká-
lására minél előbb sor kerüljön. Szeretném hangsúlyozni, hogy minél előbb, 
hiszen az Akadémia vonatkozásában a következő időszakra vonatkozó távlat i 
intézetfejlesztési terveknek, a szakigazgatási feladatoknak ez év végére el kell 
készülniük. Ha eddig nem lesz vi lágosan megállapított koncepció, akkor egé-
szen biztos, hogy további öt évig n e m lesz lehetőség előrelépésre. 

Tisztelettel javasolom az Osztálynak, hogy hozzon létre megfelelő szak-
értőkből álló csoportot, amelyben a szakterületek idősebb és fiatalabb kép-
viselői vesznek részt és ez a csoport dolgozza ki ennek a gondolatnak konkrét 
koncepcióját, részleteit; ha ez elkészül konkrétan állást foglalunk ezzel kap-
csolatban. 

GYÉVAI ANGÉLA: Elnök ŰR! Tisztelt Közgyűlés! Engedjék meg, hogy 
az elnöki beszámoló igen gazdag, sok gondolatot ébresztő, de ugyanakkor szá-
mos problémát is feltáró anyagából, egy olyan kutatási területet ragadjak ki, 
amelynek magam is mindennapos művelője vagyok: a mai morfológiai kutatá-
sok néhány problémájáról és perspektívájáról szeretnék beszélni. A beszámoló 
— a jövő t illetően — a funkcionális morfológiai kutatások előtérbe helyezését 
jelölte meg fő feladatnak. 

D e tulajdonképp mit értünk ma funkcionális morfológiai kutatáson? 
N a g y o n sokan azonos, vagy majdnem azonos értelemben használják e kifeje-
zést a molekuláris biológiai kutatásokkal és vé leményem szerint ebben ki nem 
mondot tan az is bennefoglaltatik, bogy a funkcionális morfológia kifejezést 
a morfológusok találták ki, azért, hogy a klasszikus morfológiának polgárjogot 
biztosítsanak a ma tudományai között , hisz a molekuláris biológia — amely 
az életjelenségeket molekuláris szinten vizsgálja és e szinten számos kérdés-
ben ú g y látszik, hogy feloldotta a molekulák szerkezete és funkciója közötti 
el lentmondásokat — a modern biokémiára épül és döntően a biokémia mérő-
módszereit alkalmazza. 

A ma morfológusainak kezében viszont a legforradalmibb morfológiai 
vizsgáló műszerek kétségkívül a különböző típusú elektronmikroszkópok, ame-
lyek, bár már egy, a molekulák szintjéhez sokkal közelebbi dimenzióban, de 
továbbra is morfológiai struktúrákról adnak információkat. Mindenki előtt 
vi lágos, hogy e f inom szerkezeteknek a vizsgálata önmagában még nem azonos 
a funkcionális morfológiai vizsgálatokkal. Ha azonban e struktúrák vizsgála-
tával párhuzamosan olyan biokémiai, biofizikai vagy fiziológiai méréseket 
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végzünk, amelyek segítségével pl. egy sejt elektronmikroszkópos szerkezete 
és funkciója között i bizonyos egybeeséseket regisztrálunk és ezen adatokból 
a szerkezet és funkció közötti direkt összefüggésekre igyekszünk rámutatni, 
akkor ezek a vizsgálatok már funkcionális morfológiai vizsgálatoknak tekint-
hetők. Ez a magyarázata annak, hogy ma már minden olyan morfológusnak 
az asztalán, aki magát funkcionális morfológusnak vallja, nem hiányoznak 
az említett társtudományok szakkönyvei. És most bárki azonnal ellenem 
fordíthatja az e lmondottakat , és azt mondhatja, lia a funkcionális morfológia, 
a biokémia, a biofizika, a fiziológia mérőmódszereit használja, mit az az érv, 
amely a funkcionális morfológia mint külön kutatási terület léte mellett szól. 

Az érvet nem a morfológusok, hanem azoknál sokkal vitaképesebb 
partner adja: ez pedig az élőanyag azon princípiuma, hogy a földi élet bár-
milyen egyszerű formában is, de morfológiai értelemben vett struktúrákhoz 
kötött . Ezek a struktúrák azonban mint infrastruktúrák kell, hogy tükrözzék 
a molekuláris szinten folyó történéseket, és ez magyarázza azt, hogy a bio-
fizika, biokémia és más társtudományok mérőmódszerei alkalmasak, és egyedül 
alkalmasak arra, hogy pl. egy sejt elektronmikroszkópos szerkezete és funk-
ciója között kapcsolatokat keressünk. A funkcionális morfológiának vélemé-
nyem szerint az elkövetkező legfontosabb feladatai közé tartozik annak pontos 
meghatározása, hogy eldöntse azt, hogy a molekuláris szinten folyó történések 
hogy kapcsolódnak, hogy tükröződnek azokon a struktúrákon, amelyeket 
mindig megtalál a morfológus, ha bármilyen élőlény sejtjeit elektronmikrosz-
kópban vizsgálja. Befejezésül engedjék meg, hogy példát említsek a biológia 
történetéből. A múlt század második felében Mendel munkája alapján meg-
született a kísérletes örökléstan. Mint ismert, Mendel teljes érdektelenséggel 
találkozott. A századfordulón azonban ismét felfedezik e törvényeket és az 
elméletnek átütő sikere lett . Mi történt közben? Talán okosabbak lettek az 
emberek. Valószínű ez is igaz. A valódi ok azonban az volt , hogy kialakult 
a klasszikus sejttan, felfedezik a sejtosztódást, a meiozist és a statikus képek 
alapján funkcionális szemlélettel rájönnek, hogy e folyamatokban a kromo-
szómák úgy viselkednek, mint a Mendel-féle öröklődési faktorok. Mert az igazi 
morfológia szemléletében mindig funkcionális volt. Ezért emeltem ki hozzá-
szólásom elején, hogy a mai funkcionális morfológiai kutatások perspektíváiról 
szeretnék szólni. Csak egy példát befejezésül: a klasszikus morfológiai kutatá-
sok legnagyobb eredményei közé tartozik, hogy megtalálta és leírta a kromo-
szómák szerkezetét, a mai morfológia feladata az, hogy megfejtse, miért ilyen 
ez a szerkezet. 

VARGA ZOLTÁN: Tisztelt Elnök Űr ! Tisztelt Osztályülés ! Az elhangzott 
osztályelnöki beszámolóhoz három pontban, illetve ezekhez konkrét javas-
latokkal élve szeretnék hozzászólni. 

1. A beszámoló kiemelte, hogy jó kapcsolat alakult ki a botanikai és a ge-
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netikai szakbizottságok között . Szükséges volna hasonló kapcsolat a zoológiaj 
és a genetikai szakbizottság között is. Klasszikussá vált munkák hosszú so-
ra igazolja, hogy a zoológiának az elmúlt néhány évtizedben végbement szem-
léleti változásában, a modern taxonómia ( „ N e w Systematics") kifejlődésében mi-
lyen döntő hatású volt éppen a genetikához csatlakozó határterületek művelése . 

Ezen túlmenően szükséges, hogy a liazai zoológia is bekapcsolódjék az 
„European Invertebrate Survey" nemzetközi zoológiai adatbank tevékenysé-
gébe, hiszen mind a számítógépes adatfeldolgozás módszerei, mind pedig 
a fenti kutatási program során összesített és tárolt elterjedési és denzitási ada-
tok nélkülözhetetlenek a bioszférakutatás zoológiai vonatkozású feladatainak 
megoldásához. 

2. Szükségesnek gondolom, hogy szorosabbá fűződjék a kapcsolat a 
phyto-zoo- és humán-populációgenetikai kutatások között. A populációgene-
tika, az evolúciókutatás (mindenekelőtt a mikroevolúció vizsgálata) más 
biológiai tudományokkal való interdiszciplináris kapcsolatai, illetőleg határ-
területeik kutatása (pl. gén-geográfia, citotaxonómia, mikroevolúciós bio-
geográfia stb.) révén kettős cél felé közelíthetnénk: a) Egyrészt a populációk 
genetikai struktúrája, mint szupraindividuális organizációs jelenség vizsgálata 
révén erősödne a kapcsolat a „Bioreguláció" főiránnyal, b) Ha az evolúció-
kutatás határterületein több összefogás, szorosabb együttműködés alakul ki, 
ez felsőoktatásunkban éppen a szemléletileg egységes alapképzést mozdítja elő. 

3. A Természetvédelmi területek, ill. Nemzeti Parkjaink kutatása örven-
detes módon elősegítheti vidéki zoológiai, ill. ökológiai kutatás i centrumaink 
szerveződését, ill. aktivizálódását, lehetőséget teremt az országos tudományos 
vérkeringésbe való hatékonyabb bekapcsolódásba. Ezenkívül — konkrétan 
a Hortobágy Nemzeti Park kutatására gondolva — lehetségesnek látszik 
a kutatásoknak egy második, intenzív szakasza, amelyben — az osztályelnöki 
beszámolóban olyannyira szükségesnek jelölt — etológiai kutatások kerülnének 
előtérbe. Egyrészről a pusztán, a véde lem miatt v iszonylag zavartalan 
körülmények között költő madarak, másrészről az ősi állattartási viszonyokhoz 
közelálló körülmények között fenntartott háziállatfajtáink nyújtanak szinte 
egyedülállóan kedvező lehetőséget etológiai kutatásokra. Emellett a fent i 
állatok viselkedési normáinak genetikai elemzése fontos adatokat szolgáltat 
a harmadik génbankkal összefüggő alapkutatásokhoz. 

TÖLG ISTVÁN: Mélyen tisztelt Osztályülés! A biológiának olyan rész-
tudományával szeretnék foglalkozni, amely nincs túl rossz helyzetben Magyar-
országon, de áttekintése és az eddigi eredmények összegezése feltétlenül érdek-
lődésre tarthat számot. A halbiológiáról, ichtiológiáról van szó, amely a zooló-
gia, az ökológia és más biológiai tudományok (pl. anatómia, élettan stb.) 
határterületén levő, egyrészt elméleti, másrészt gyakorlati jelentőségű tudo-
mányág; felhasználja még nagyon sok tudomány (pl. hidrobiológia) eredmé-
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nyeit és ismeretanyagát is. A tihanyi Biológiai Kutatóintézet a hidrobiológiái 
tudomány élcsapatához tartoz ik , alapkutatást is végez, elég nagyszámú kuta-
tóval rendelkezik, de úgy érzem kevéssel a balbiológia műveléséhez. Az ichtio-
lógia a nemzetközi érdeklődés fókuszában van. Tavaly vo l t az első ichtiológiai 
kongresszus Szarajevóban, a közeljövőben Párizsban lesz. Itt magyar hal-
biológust is beválasztottak — éppen Tilianyból — a kongresszus vezetőségébe, 
ezért úgy érzem, az ichtiológiát Tihanyban is erősíteni kell. 

A tudományág fontosságát , létjogosultságát három tézissel szeretném 
alátámasztani. Az egyik: A hal élőlénycsoport, a vízitársulás legmagasabb 
rendű tagjait foglalja magába , gerinceseket, így olyan tudományos megállapí-
tásokra alkalmas, amelyek minden vízi ökológiai szisztémára vonatkozóan 
érdekesek, de általában m á s különböző tudományterületek számára (pl. eto-
lógia, é let tan stb.) is adhatnak újat. 

Az E L T E Magatartás-Genetikai Csoportja a halat választotta kísérleti 
állatul, n e m véletlenül. E n n e k a csoportnak a vezetője az Amerikai Egyesül t 
Államokban (USA-ban) dolgozott , ott, aliol a legmodernebb vizsgálati mód-
szereket alkalmazzák és a halakat fontos kísérleti ál latoknak tekintik. Nem 
véletlen, h o g y az osztrák Lorentz professzor a madarakkal és halakkal, tehát 
viszonylag primitívebb, egyszerűbb szervezeteken végzett kutatásaival nyerte 
el a Nobel-díjat. 

A második tézis, a m e l y az ichtiológia felkarolása mellett szól az, hogy 
a hal rendkívül fontos indikátor-szervezet. Ezelőtt öt évve l egy kandidátusi 
vitán esett szó arról, hogy egyes kerekesférgek eltűnőben vannak a Dunából . 
Egy ilyen kisméretű élőlénynél ezt — az egyébként nagyon nyugtalanító jelen-
séget — csak néhány szakember vette észre. Más a helyzet az 1973. évi Auszt-
riából ki indult dunai halpusztulással. A h á n y embert megkérdeztünk — olya-
nokat is, akik nem halászattal foglalkoznak — Bécstől a folyó deltájáig, min-
denki észrevette a halpusztulást és vé leményt alkotott . Nem szabad meg-
engednünk, hogy ilyen jelenségnek ne adjunk tudományos fórumot és feltét-
lenül szükséges, hogy a biológusok is azonnal reagáljanak egy ilyen nyugtala-
nító biológiai jelzésre. 

Ugyanakkor a hal, m i n t „indikátor", sajátmaga is befolyásolja vízi 
környezetét, tehát olyan ál lat , amely a manapság egyre divatosabbá váló kör-
nyezetvédelem, környezetbiológia és környezetformálás témákban feltétlenül 
figyelmet érdemel. 

A harmadik tézis az, hogy a hal különleges jelentőségét meghatározza 
— annak ellenére, hogy n e m háziállat — rendkívül nagy gazdasági jelentősége. 
Nemcsak a tógazdaságokban, háziállatszerűen tartott halaknak, hanem a 
Balaton süllőjének, a Duna pontyának és dévérkeszegének is fontos gazdasági 
értéke van. 

Javasolom, hogy a Biológiai Társaság valamelyik szakosztályában, v a g y 
más természettudományi egyesület keretében irányítsuk a figyelmet a hal-
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biológiára; pl . rendezzenek a t i h a n y i hidrobiológus n a p o k keretében o l y a n 
ülést, ame lyen a hal la l fogla lkoznak. Meg kel lene te remten i a feltételeit a n n a k , 
hogy a haza i halas szakemberek — gyakor l a t i ak és elmélet iek — többe t t u d -
j a n a k egymás m u n k á j á r ó l ; a közvé lemény ped ig ismerje m e g jobban a z t a 
t u d o m á n y á g a t , ame lye t néha e l fe le j tenek, de a m e l y olykor ka t a sz t ró fák i d e j é n 
az érdeklődés f ó k u s z á b a n áll, és m a g y a r á z a t o t kell adnia az egész t á r s a d a l m a t 
érdeklő jelenség okairól . 

S A I N B É L A : T isz te l t E lnök Ú r ! A Szegedi Biológiai K ö z p o n t b a n dolgo-
zom, ahol f iz ikusok, vegyészek, orvosok, végü l , de nem u to l só sorban b io lógu-
sok is dolgoznak. Amikor oda k e r ü l t e m , é rdek lődn i kezdtem, elsősorban a f i a t a l 
k u t a t ó k körében , h o g y a n állnak m u n k á j u k k a l , mennyi re érzik maguka t o t t h o n . 
A molekulár is biológia nem t u d o m á n y , h a n e m vi lágnézet . É r d e k l ő d t e m , 
mennyire s a j á t í t o t t á k el ezt a v i lágnézete t a különböző végzet tségűek. 

S z á m o m r a meglepő és egyben szomoró v o l t , hogy töké le tesen e g y f o r m á n 
s a j á t í t o t t á k el, függe t lenü l a t tó l , hogy f i z ikus vagy biológus végze t t ségűek 
vol tak-e . Pedig a b io lógusoknak nagyon n a g y előnyben kel lene lenniük a l a p -
képze t t ségükné l fogva . Még az egye temen m e g kellet t vo lna tanulniuk e z t a 
szemléletet és nem utolsó sorban a me tod iká t . E g y f ia tal k u t a t ó jelenleg az e lső 
ké t -há rom évét a r r a fo rd í t j a , hogy m e g t a n u l j a az a lapvető biológiai, k é m i a i 
és genet ikai m e t o d i k á k a t , holot t ezeket az e g y e t e m e n is m e g t a n u l h a t t a v o l n a . 

C S I L L I K B E R T A L A N : Igen t i sz te l t Osztály ülés ! Nagy ö römmel h a l l g a t t a m 
Balogh akadémikus sokré tű és igen alapos e lemzésé t , az e lő r emu ta tó é r téke lés t , 
és azt e l fogadásra j avaso lom. Legyen szabad a beszámoló k é t kérdéscsopor t -
jához némi kiegészítést fűznöm. Az egyik: a korszerű biológiai ku ta t á s m u l t i -
diszciplináris vo l táva l , a másik a tanszéki k u t a t á s o k helyzetével kapcso la tos . 

Feleslegesnek t a r t a n á m ennyi hozzászólás és beszámoló u t á n a mul t id i sz -
cipl inari tás je lentőségét mégegyszer kiemelni a neurobiológia v o n a t k o z á s á b a n , 
amely t u l a j d o n k é p p még mindig csak egy része annak az i gazán nagy, e m b e r -
közpon tú t u d o m á n y á g a z a t n a k , amelye t neurosc ien t iának l ehe t nevezni. A k o r -
szerű biológiai k u t a t á s interdiszciplináris v o l t a világszerte érvényesül . Csak -
hogy ez az interdiszcipl inar i tás igen komoly p rob lémáka t v e t fel az e g y e s 
ku t a tóhe lyek , ku t a tóc sopor tok v o n a t k o z á s á b a n . Nagyon g y a k r a n j e len tkez ik , 
mintegy a u t a r c h i k u s módon , az az óha j , hogy egy-egy in t éze t en belül va lósu l -
jon meg az interdiszcipl inar i tás , ami a dolog lényegéből adódóan , a l e g j o b b 
esetben is csak r e p r o d u k t í v szintű t evékenysége t tesz lehetővé. Nézetem s z e r i n t 
a helyes megoldás az, h a az egyes k u t a t ó c s o p o r t o k egy-egy i r ányban special i-
zálva m a g u k a t , a lko tó kapcso la tba lépnek m á s , a maguk te rü le tén , a s a j á t 
m e t o d i k á j u k b a n sz in tén élenjáró, és p r o b l e m a t i k á j u k b a n is korszerű k u t a t ó 
csopor tokkal . Sa jnos ezt az a d o t t k ö r ü l m é n y e k közöt t nehéz megvalós í tan i ; 
pa r t ne r t t a lá ln i é p p ú g y nem k ö n n y ű , mint a közlekedési nehézségeket á th ida ln i . 
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A m a g u n k szerény kezdeményezések én t e l m o n d h a t j u k , hogy a Szegedi 
O r v o s t u d o m á n y i Egyetem Anatómia i I n t é z e t e és a szegedi Biológiai K ö z p o n t 
Biokémiai I n t é z e t e közöt t a kollaboráció megkezdődö t t , ami t sze re tnénk más 
intézetekkel , neurofiziológiai vonalon is továbbfe j l e sz ten i . Biztos, h o g y meg 
lehet ta lá ln i a lehetőségeket , bá r a t ávo l ság i és idő-problémák nagyon is reáli-
sak; g o n d o l j u n k csak a r r a , hogy egy o k t a t ó n a k gyakor l a to t kell t a r t a n i a , 
egy, a más ik intézetben k i t ű z ö t t k ísér le tével egyidőben s t b . 

Nem a k a r o m az időt azza l tölteni, h o g y kife j tsem, mi lyen je lentős f ó r u m a 
a gondolatcserének a neurobiológiai k lub . Ezze l kapcso la tosan csak egy pé ldá t 
szeretnék megemlí teni . A neurosc i en t i ában az elmúlt évek egyik l eg te rméke-
nyebb i r á n y z a t a az immunbiológia i ana lóg ia volt ; ennek tük rében m a m á r a 
központi idegrendszer memor izá ló képességé t illetően sokka l reál isabb elkép-
zeléseink v a n n a k , mint e g y évtizeddel eze lő t t . Hasonló gondolatok ny i lván 
más v o n a t k o z á s b a n is t e r m é k e n y e n h a t h a t n a k . Meggyőződésem szer in t , i lyen 
témák k i f e j t é sé re kiváló lehetőségeket a d n a k a kötö t t e lőadások nélküli , szabad 
formában l e z a j l ó k lubdé lu t ánok . 

Á t t é r v e a másik k é r d é s r e : az osz tá lye lnöki beszámolóban ha l l o t t uk , hogy 
népgazdaságunk igen k o m o l y anyagi e szközöke t biztosí t a k u t a t ó m u n k a szá-
mára. A k é r d é s csak az, h o g y ezek az a n y a g i eszközök cé lzo t tan és sú lypon to -
zottan é rkeznek-e el a k u t a t ó h e l y e k r e , a tudománysze rvezés t és t u d o m á n y -
politikát i r á n y í t ó b izo t t ságok , szervek, k ö z p o n t i i n t ézmények által m e g a d o t t 
szempontok szerint . Emlékez t e t ek i t t az MSzMP tudománypo l i t i ka i h a t á r o -
zataira, a m e l y e k t ö b b e k közöt t — k i m o n d j á k azt , h o g y h a z á n k b a n még 
hosszú időn keresztül a t anszék i k u t a t á s o k r a hárul a t u d o m á n y o s k u t a t ó -
munka zöme , természetesen n e m feledkezve meg az a k a d é m i a i és egyéb k u t a t ó -
intézetek je lentőségéről s e m . Nagy ö r ö m m e l , és poz i t í vumkén t k ö n y v e l h e t -
j ük cl, hogy az MTA osz tá lya i , szakbizot t sága i , koordináló és integráló b izot t -
ságai s zámon t a r t j á k azoka t a k u t a t á s o k a t , amelyek a t anszékeken f o l y n a k és 
azokra nézve a ján lásoka t , j a v a s l a t o k a t t e s z n e k a kü lönböző főha tó ságoknak . 
Meg kell a z o n b a n m o n d a n o m , hogy sa j á t h á z u n k t á j á n n e m lá tom eléggé bizto-
s í to t tnak a z t , hogy ezek az a ján lások és j a v a s l a t o k v a l ó b a n úgy é rvényesü lnek 
a tanszéki k u t a t ó m u n k a t á m o g a t á s a t e r é n , min t ahogyan ezt a központ i a k a r a t 
megkívánná . Szerintem b izonyos egal izációs törekvés észlelhető a k u t a t á s i 
összegek d isz t r ibuálása t e r é n (ez főleg e g y e t e m i szinten je lentkezik) . H a va lak i 
megtekint i az Egyetem t u d o m á n y o s k u t a t á s i célhiteleit, k iderül , hogy az egyes 
intézetek n a g y j á b ó l az o k t a t ó lé t számmal a rányosan k a p n a k ezekből az össze-
gekből. N a g y o n kétségesnek t a r tom, h o g y ez minden e se tben pon tosan össze-
vágna a t u d o m á n y o s k u t a t ó m u n k a cé lzo t t és sú lypon tozo t t t á m o g a t á s á n a k 
k ívána lma iva l . Köz tudo t t , hogy ezek a hitelösszegek a lapvetően kevésnek 
b izonyulnak a r r a , hogy a korszerű biológiai k u t a t ó m u n k á h o z szükséges nagy 
értékű m ű s z e r e k beszerzésére még csak gondoln i is lehessen. Az ilyen műszerek 
beszerzése c s a k központi ke re tekből t ö r t é n h e t . A k ö z p o n t i keretek e losztása 
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t e rén még t ö b b segítséget , i rányí tás t v á r n a k az Osz tá ly tó l a t a n s z é k e n dolgozó 
k u t a t ó k . T u d j u k jól, hogy az O s z t á l y n a k anyagi eszközei ilyen cé lokra nincse-
nek , v a g y csak kor l á tozo t t ak , de a beleszólás és a j avas la t t é t e l jogával az 
Osztály é lhe t , és kell is, hogy éljen. 

Ugyanez vona tkoz ik olyan p r i m i t í v n e k t ű n ő kérdésre, m i n t a műszer-
beszerzések lebonyol í tása . Az A k a d é m i á n köz i smer ten jó az impor t -műsze rek 
beszerzési ha t á s foka , de ez nem m o n d h a t ó el azokra az expo r t - impor t vállala-
t o k r a , amelyek az o rvos tudomány i egye temek s z á m á r a szereznek be műsze-
reke t . Helyes volna, h a ezen a t é ren bizonyos t a p a s z t a l a t á t a d á s r a kerülne sor. 

A tanszékekre h á r u l a t u d o m á n y o s - k u t a t ó kádereknek káderpo l i t ika i 
elvek szerint i k ivá loga tása és felnevelése is. 

A k ívána lom k e t t ő s : káde re inknek jó o k t a t ó k n a k kell l e n n i ü k , hiszen 
k e n y e r ü k e t az egyetemi okta tással szerzik meg, és emel le t t t u d o m á n y o s ku t a tó 
m u n k á t kell , min tegy „ m á s o d á l l á s b a n " műve ln iük . Ennek é r d e k é b e n nagy 
szükség v a n arra , hogy az előre k ido lgozot t káderfe j lesz tés i t e r v e k n e k meg-
felelően, f i a t a l kádere ink belföldi és külföldi t a n u l m á n y u t a k h o z j u t h a s s a n a k . 

Ezen a téren szintén az Osztály elnökségének segítségét s z e r e t n é m kérni : 
vizsgál ja felül az Osztá ly az egyes, i de t a r tozó k u t a t ó h e l y e k káderpo l i t ika i ter-
vei t , a f i a t a lok szakmai , ideológiai, po l i t ika i és e g y é b fejlődését célzó intézke-
déseket , így a bel- és kül fö ld i t a n u l m á n y u t a k n a k a t e r v e i t is. Ha a z o k a t helyes-
nek t a l á l j a , akkor t ámogassa , ha n e m , akkor t e g y e n ú j j avas la to t , és ha szük-
séges, erős szóval segítse a káde rpo l i t ika i tervek megvalós í tásá t , m e r t a jövő 
biológiai k u t a t á s a i n a k sikere n a g y m é r t é k b e n ezen fog múlni. 

P R É C S É N Y I I S T V Á N : Tisztelt E l n ö k Űr ! Az ökológiai k u t a t á s o k r ó l , az öko-
szisztéma vizsgála tokról sok szó e s e t t . Az ökoszisztéma ku ta t á s sa l foglalkozók 
előt t ny i lvánva lóvá v á l t , hogy szükség van a t o v á b b i haladás é rdekében jól 
képze t t m o d e r n t axonómusokra . T o v á b b á szükséges lesz, az ökosz isz téma kuta-
t á s o k b a bekapcsolni é le t t anosoka t . K é r e m az Osz t á ly Vezetőségét vegye fon-
to lóra , hogy mikén t l ehe t megoldani az eml í te t t k u t a t ó k bekapcso lásá t az öko-
szisztéma v izsgá la tokba . A mezőgazdasági és az ökológiai k u t a t á s o k között i 
kapcso la t r a Balogh J á n o s a k a d é m i k u s is u ta l t . J ó l megfontolva az ökoszisz-
t é m a k u t a t á s s zempon t j ábó l azt l á t j u k , hogy a mezőgazdaság b á r m i k o r irányí-
t o t t (manipulá l t ) és ami nagyon f o n t o s , ismerten befolyásol t s z i sz t émá t bocsát 
az ökológus rendelkezésére . Ezt egy ökológus sem képes önál lóan előállítani. 

Befejezésül j avaso lom, hogy az A g r á r t u d o m á n y o k és a Biológia i Tudo-
m á n y o k Osztá lya tűzzön ki közös cé l f e l ada toka t a f ia ta l k u t a t ó k számára. 

B O R B É L Y G Y Ö R G Y : Tisztelt Osz tá lyülés ! Az osztályelnöki be számoló rész-
letesen i smer t e t t e a Biológiai Osztály m u n k á j á t és beszámol t a biológiai ku ta t á s 
jelenlegi helyzetéről . A v i t ában k i d e r ü l t , hogy n a g y o n sokrétű ez a terület . 
Egye t l en kérdéshez : az egyetemi o k t a t á s és a k u t a t ó intézetek kapcso la t a inak 
problémáihoz szeretnék néhány g o n d o l a t o t fűzni . 
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Természetes és ésszerű k ö v e t e l m é n y a köze l jövőben , hogy az elméleti 
k u t a t á s o k egy része a gyakor la t igényeinek bázisá t képezze. E n n e k az elméleti 
m u n k á n a k kell g a r a n t á l n i a , hogy a ho lnap g y a k o r l a t á n a k , mezőgazdaságának 
p rob l émá i m e g o l d ó d j a n a k . A s z ű k e b b szak te rü le t emen , a n ö v é n y é l e t t a n b a n , 
de a genet ika t e r ü l e t é n is az e lmélet i ku ta t á sok o l y a n e redményeke t értek el, 
amelyek lehetővé t e sz ik egy d inamikusabb , ú j szemlé le tű , b iokémiai megköze-
l í tésű gyakorla t i , i l le tőleg mezőgazdasági k u t a t á s k ia lak í t á sá t . Ez elképzelhe-
t e t l en nagyszámú, megfelelően k é p z e t t szakember né lkü l — és így a megfelelő 
sz in tű egyetemi o k t a t á s megszervezése nélkül. A beszámoló is fe lve t i , hogy 
a növényé l e t t an és g e n e t i k a o k t a t á s a az egye t emeken nem mego ldo t t . Nincse-
nek t anszékek az e m l í t e t t t u d o m á n y t e r ü l e t e k e n , m á s rokon t e r ü l e t e k szak-
embere i oldják meg a képzést , t a r t a n a k egyetemi e lőadásokat . Az a kérdés, 
me lye t m á r az e lőzőekben f e lve t e t t ek , hogy a b io lógus szakképze t t ségű hall-
ga tók nincsenek e l ő n y b e n a kémia v a g y más t e r ü l e t e n képzet t ha l lga tókka l 
szemben , jogos. 

A probléma mego ldásá t e lősegí tő tanszékek létesítése nenx m e g y egyik 
nap ró l a másikra, ez n e m c s a k anyag i , szervezési, h a n e m káder k é r d é s is. Előbb 
fel kel l nevelni a zoka t a szakembereke t , akik veze tő i lehetnek az ú j o n n a n létre-
hozo t t t anszékeknek és közvetve az a lka lmazot t k u t a t á s n a k . E z e k a szak-
emberek nagy valószínűséggel a je lenlegi intézetek f i a t a l ku ta tó i k ö z ü l kerülnek 
ki, ak ik t a p a s z t a l a t a i k a t á tv ihe t ik m a j d az a l k a l m a z o t t t e rü le tekre . I t t külö-
nösen az agrá regye temekre gondolok , aliol a mezőgazdaság p r o b l é m á i n a k 
mego ldásában fon to s szerepet k a p n a k a gene t ika , növényé le t t an ku t a t á s i 
e redménye i . 

Az a lka lmazot t biológiai k u t a t á s o k fe j lesz tésé t az egye temeken jelenleg 
t a l á l h a t ó szellemi e r ő k továbbképzéséve l is meg ke l lene közelíteni. Ü g y vélem 
a be l fö ld i ösztöndíj lehetőségek j o b b k ihaszná lásáva l , kiszélesítésével — esetleg 
más fo rmákka l is — elő lehetne segí teni az a n y a g i és szellemi e r ő k nagyobb 
m é r v ű koncen t r á l á sá t a már jól kö rvona l azo t t és a gyakor l a tban is felhasznál-
h a t ó e redményekke l kecsegte tő a l a p k u t a t á s o k k ö r é . 

A Tudományos Akadémia és a megfelelő min isz té r iumok k ö r ü l t e k i n t ő 
együ t tműködése e lősegí the t i az „ a l k a l m a z o t t p r o f i l ú " egyetemi tanszékek , 
k u t a t á s o k és nem u t o l s ó sorban a megfelelő sz in tű egye temi képzés megszerve-
zését , amely a f e j lődés egyetlen b iz tos í t éka . 

B A L O G H J Á N O S : Aczél György e lv tá rs a Közgyű lé s megny i t á sakor t a r t o t t 
beszédében azt m o n d o t t a , hogy az ide i Közgyűlés s zü rke közgyűlés lesz. Szürke 
lesz a b b a n az é r t e l emben , hogy n e m vetődik fel s e m m i különleges, soronkívüli 
f e l a d a t . Ennek el lenére azt kell m o n d a n o m — és megköszönöm a v i t á b a n részt-
v e v ő k n e k —, hogy a Biológiai Osz t á ly v i t á j á b a n f e lve t e t t ek t ö b b o lyan gondo-
l a t o t , amely a szürkeségből k iemel te ülésünket . 

N e m volna he lyénva ló , hogy va lamenny i felszólalásra te l jes részletesség-

MTA Biol. Oszl. Közi. 17. (1974) 



h o z z á s z ó l á s o k 3 0 3 

gel vá laszol jak . Mindaz t ami i t t e lhangzo t t és gyorsírásos feljegyzés f o r m á j á b a n 
rögz í tődö t t , a megfelelő b izo t t ságokhoz j u t t a t j u k el további megfonto lás 
vége t t . A köve tkezőkben csak a l egfon tosabbnak l á t s z ó gondola tokra k ívánok 
visszatérni . 

Szeretném megköszönni Törő a k a d é m i k u s n a k , ami t a Biológiai Társa-
sággal kapcso la tban m o n d o t t . Tel jesen egyetér tek azza l , hogy a Tá r sa ságnak 
a m ú l t b a n is fon tos szerepe vol t a biológiai t u d o m á n y o k fe j lesztésében. 
A modern ökológia o lyan e lő fu tá r j a i , mint H e r m a n Ot tó vagy Bí ró Lajos, 
a Társaság szellemi e lőd jé tő l : a T e r m é s z e t t u d o m á n y i Társu la t tó l k a p t á k a leg-
t ö b b ösztönzést . A T á r s a s á g mai f u n k c i ó j á t , amely az elődéhez hason ló Törő 
akadémikus vázol ta és én egye té r t ek mindazzal , a m i t ezzel k a p c s o l a t b a n 
m o n d o t t . 

Azt a k ö r ü l m é n y t , hogy a molekulár is biológiai b izot tságok terü le téről 
kevesebb felszólalás h a n g z o t t el, úgy ér te lmezem, m i n t a meginduló hé tköznap i 
m u n k a jelét . A biológia jelenlegi he lyzetében arra v a n a legnagyobb szükség, 
hogy legnagyobb l é t e s í t m é n y ü n k b e n , a Szegedi Biológia i K ö z p o n t b a n nyuga-
lom legyen és békében fo ly jék ez a hé tköznapi k u t a t ó m u n k a . I t t szeretnék 
re f lek tá ln i Fr iedr ich e lv t á r s felszólalására. Nemcsak egyetér tek vele abban, 
a m i t az interdiszcipl inár is k u t a t á s o k fontosságáról mondo t t , h a n e m tovább 
szélesí teném ezt a gondo la to t . S z e m t a n ú i v a g y u n k annak , hogy a valóban 
globális, egész F ö l d ü n k e t á t fogó p r o b l é m á k mego ldásában , mint ami lyen pél-
dáu l az oxigénes légkör evolúciója , v a g y a Metazoák p r e k a m b r i u m i filogenezise, 
valósággal r ákénysze rü lünk a legszélesebb interdiszcipl inar i tásra . Csillagfizikus 
b iokémikussal , geof iz ikus paleontológussal , geológus ökológussal dolgozik 
e g y ü t t : így érik el az érdekesnél -érdekesebb ú j e r e d m é n y e k e t . E b b e n a meg-
v i lág í tásban egyre i n k á b b időszerűt lennek érzünk m i n d e n olyan néze t e t , amely 
egymással szembe, v a g y éppen é r téksor rendbe p r ó b á l j a állítani a biológia egyes 
diszciplínáit . 

Nem a kötelező udvar iasság , h a n e m a v a l ó b a n szellemes gondo la toknak 
k i j á ró elismerés d ik t á l j a vá la szomat , amikor Gyévai Angéla felszólalását meg-
köszönöm. Örülök, hogy ebben a n a g y o n találó megközel í tésben foglalkozot t 
ezzel a p rob lémáva l es m i n d n y á j u n k számára n a g y o n megszívlelendő gondola-
t o k a t v e t e t t fel. 

Varga Zol tán felszólalása egy h a z á n k b a n eléggé elhanyagolt diszciplína, 
a zoogeográfia p r o b l é m á j á t é r in te t t e . A felszólaló k i v á l ó ismerője és művelője 
ennek a t e rü le tnek . Gondo la tmene téve l k a p c s o l a t b a n nem ké te lyeme t , hanem 
i n k á b b r e m é n y e m e t f e j e zem ki : jó vo lna , ha a f e l v e t e t t szép gondo la tok reális 
kivi telre kerü lnének . 

Sain Béla a f i a t a l k u t a t ó k r a jellemző l e lke shangú fe lszólalásában azt 
f e j t ege t t e , hogy a f i a t a l b io lógusoknak az e g y e t e m e n „molekulár is biológiai 
v i l ágnéze te t " kell szerezniük. Úgy vé lem, bogy a molekulár is biológiai gondol-
kozásmódo t — a „ v i l á g n é z e t " szót mellőzném e b b e n a v o n a t k o z á s b a n — 
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az egysíkúság veszélye nélkül n e m lehet k iemelni a biológia individuál is és 
szupra indiv iduá l i s szint jével s z e m b e n . Ez a biológiai gondolkozásmód egy-
s íkúságához , beszűküléséhez v e z e t n e és v issza térés t jelentene a biológiai disz-
c ip l ínák é r téksor rendjéhez , ame ly rő l az előbb m á r beszéltem. F i a t a l ku ta tó ink-
n a k korszerű biológiai gondolkozásmódra kell sze r t tenniük az egye temen és 
e n n e k egyik a lkotóeleme a molekulá r i s biológiai gondolkozásmód is. 

Nagyon e lgondolkozta tóak v o l t a k azok a szavak , amelyeke t a balbiológia 
k ivá ló magyar képvise lő je : Tőig I s t v á n mondo t t el. Mi, ö r egebbek , még jól 
emlékszünk azokra az időkre, a m i k o r a halbiológia szónak g ú n y o s csengése 
vo l t Magyarországon . Ez a k o r s z a k „c s ibo rpa tko lónak" nevez te el a t ihanyi 
M a g y a r Halbiológiai K u t a t ó i n t é z e t e t , pedig a b b a n az időben ez v o l t az egyetlen 
ko r sze rű , európai színvonalon á l ló biológiai k u t a t ó h e l y Magyarországon . 
Ö r ö m m e l t a p a s z t a l j u k , hogy ezen a té ren nemcsak a közvé leményben , hanem 
a szakközvé leményben is t u d a t v á l t o z á s köve tkeze t t be és ma m á r országszerte 
fe l i smer ték azoknak a hidrobiológiái k u t a t á s o k n a k nagy t á r s a d a l m i jelentősé-
gét , amelyeket hidrobiológusaink, ezek között a M a g y a r T u d o m á n y o s Akadémia 
k i s s zámú hidrobiológus k u t a t ó g á r d á j a végez. 

Csillik professzor fe lszólalásának megválaszolását Szen t ágo tha i J ános 
a l e lnökünknek , m i n t a vá laszadás ra ná lam i l letékesebbnek e n g e d e m át . 

Végezetül r á t é r e k a vita l eg fon tosabb t é m á j á r a : a magyaror szág i ökoló-
giai k u t a t á s o k kérdésére . A ké rdés t t öbben f e l v e t e t t é k és a Közgyű lésen tu la j -
d o n k é p p e n végig nap i r enden vol t , h iszen az Orvos tudomány i , A g r á r t u d o m á n y i 
és Biológiai Osz tá lyok együt tes előadóülése is e b b e n a t é m a k ö r b e n mozgot t . 
A n n y i b a n k ö n n y ű he lyze tben v a g y o k , hogy Láng I s t v á n f ő t i t k á r h e l y e t t e s ü n k 
röv id , de nagyon k o n k r é t fe lszóla lásában t u l a j d o n k é p p e n m á r válaszolt is 
h e l y e t t e m és az egész kérdést röv id re zár ta . Megköszönöm neki, h o g y nagyrészt 
e l m o n d o t t a , amit máskü lönben n e k e m kellet t v o l n a e lmondani . Az elhang-
z o t t a k h o z kevés a hozzátenni v a l ó m . Mélységesen m e g vagyok győződve róla, 
hogy a legrövidebb időn belül, m i n d e n rendelkezésünkre álló e szköz igénybe-
vé te léve l meg kell t e r emten i azt a szerény a l a p k u t a t á s i bázist , a m e l y a társa-
da lmi és népgazdasági szempontból szükséges ökológiai k u t a t á s o k h o z nélkü-
lözhe te t l en . Megfelelő szakemberek bevonásáva l a legsürgősebben megvizs-
gá l juk ezt a kérdés t és m e g t e r e m t j ü k az e l induláshoz szükséges koncepciót . 
A m a g y a r biológia összességéhez, e lsősorban a Fő t i tká r sághoz az a kérésem, 
hogy azzal a súlyos felelősségvállalással fogla lkozzanak ezzel a kérdéssel , ame-
lyet megérdemel . N e m azért, mer t m i , ökológusok, ez t m o n d j u k ; h a n e m azért , 
m e r t a magyar biológia helyzete e z t követel i t ő l ü k . Ma délelőtt az Agrár tudo-
m á n y i Osztály ülésén ve t t em rész t . T ö b b felszólalás aposz t rofá l ta az ökológiát 
és az ökológusok részéről olyan k u t a t á s o k azonna l i meg ind í t á sá t sürget te , 
ame lyeknek egyszerűen nincs meg a ku ta tóbáz i sa Magyarországon . Ez a t ény 
is az t m u t a t j a , hogy a magyar ökológusokból az i t t e lhangzot t fe lszóla lásokban 
n e m a szakmai sovin izmus beszélt , h a n e m m e g é r t e t t é k a kor s z a v á t és a mun-

MTA Biol. Oszl. Közi. 17. (1974) 



h o z z á s z ó l á s o k 3 0 5 

k á j u k k a l k a p c s o l a t b a n követe lően je len tkező t á r sada lmi i g é n y t . Ma már n e m -
csak a t u d o m á n y o k művelői , h a n e m az egész m a g y a r t á r s a d a l o m kezdi m e g -
ér teni , hogy nem a m a g y a r ökológiának v a n szüksége t á m o g a t á s r a , h a n e m 
a magya r t u d o m á n y n a k , n é p g a z d a s á g u n k n a k , t á r s a d a l m u n k n a k van szüksége 
a megúju ló m a g y a r ökológiára. 

Ezzel zárom s z a v a i m a t ; köszönöm szíves f igye lmüket . 

S Z E N T Á G O T H A I J Á N O S ü l é s e l n ö k : T isz te l t Nyi lvános Osztályülés ! 
Balogh J á n o s t i sz te l t e lnökünk „ á t p a s s z o l t a " h o z z á m a válasz „ a d f o r t i s s i m u m " 
t é m á j á t , t i . az O r v o s t u d o m á n y i E g y e t e m e k e n t á m o g a t o t t t a n s z é k i k u t a t á s o k 
ügyét . Ezzel a kérdéssel kapcso la tban é r t h e t ő e n bizonyos nyug ta l anság v a n a 
Biológiai Osztá lyhoz t a r tozó k u t a t á s i t e r ü l e t e k e n működő k u t a t ó k közöt t is, 
hiszen az O r v o s t u d o m á n y i Egye t emeken m ű v e l t a l apku ta t á s n e m je len ték te len 
része (biofizika, b iokémia , exper imentá l i s morfo lógia , neurobiológia, endokr ino-
lógia, genet ika) Osz tá lyunk felügyelet i t e rü l e t éhez tar tozik. Köz i smer t , h o g y a 
műegye temi és t u d o m á n y e g y e t e m i t e r m é s z e t t u d o m á n y i a l a p k u t a t á s r é g e b b e n 
MTA t á m o g a t á s ú egy része á t k e r ü l t a Művelődés i Minisztér iumhoz. U g y a n -
akkor n e m hangsú lyozzuk eléggé, hogy a m ú l t évben az A k a d é m i a Elnöksége 
és a Tudománypo l i t i ka i Bizot t ság közös h a r c á n a k e redményeképpen j e l en t é -
keny hi te leket s ikerül t b iz tos í tan i e k u t a t á s o k h o z úgy, h o g y senki, a k i n e k 
a k u t a t á s a az A k a d é m i a közvet len t á m o g a t á s á b ó l á tkerül t a Művelődésügyi 
Minisztér iumhoz, anyag i sérelmet n e m s z e n v e d e t t ; sőt ellenkezőleg, a h i t e l ek 
bővülése fo ly t án számos k u t a t á s , legalábbis á tmene t i l eg még előnyösebb he ly -
zetbe is j u t o t t . Sa jnos ez az előnyös helyzet n e m áll fenn az O r v o s t u d o m á n y i 
Egye t emeken t á m o g a t o t t k u t a t á s o k v o n a t k o z á s á b a n , mert i lyen h i te l több le t 
egyelőre sehol sincs k i l á t á sban . Természe tesen az Akadémia Elnöksége az 
Egészségügyi Minisz tér iummal közösen keresi az orvosegyetemi alap- és k l in i -
ka i k u t a t á s o k h a t é k o n y a b b t á m o g a t á s á n a k m ó d j a i t , de egyelőre a rea l i tásokból 
kell k i indu lnunk . 

Világos, hogy valamiféle a rea l i tásokkal számoló megoldás t kell t a l á l n u n k 
és ezt a Szakigazgatás nagy lelkiismeretességgel készí t i elő. De a leglelkiismere-
tesebb előkészítés sem v á l t o z t a t h a t azon, h o g y csak anny i t lehet az Orvos -
t u d o m á n y i E g y e t e m e k e n a k u t a t á s t á m o g a t á s á r a fordí tani , m i n t ami r e n d e l -
kezésre áll. Globál isan mindenese t re a t á m o g a t á s nem fog csökkenni , de é p p 
ezért , lia j a v í t a n i a k a r u n k , k isebb belső á tcsopor tos í tássa l és főleg az i n t e r -
diszciplináris e g y ü t t m ű k ö d é s fokozásáva l — a m i t Csillik professzor eml í te t t — 
kell t ö b b e t k ihoznunk a rendelkezésre álló lehetőségekből . E b b e n komoly r e j -
t e t t t a r t a l éka ink v a n n a k ; gondol junk rosszul, v a g y mindenese t re ki nem h a s z -
ná l t nagy műszere inkre , a s t á t u s s z i m b ó l u m k é n t t a r to t t műszer - , l abo ra tó -
riumi- és szakember -kapac i t á s ra s tb . Mindenk inek meg ke l l értenie, h o g y 
a h a t v a n a s évek ún . ex tenz ív fej lesztésének k o r s z a k a véget é r t és most a f e j l ő -
dést sa j á t e rőnkből , j o b b belső koordinációval , a m u n k a és a s z a k m a i műve l t ség 
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minőségi m e g j a v í t á s á v a l és valódi a l k o t ó szelleművé v a l ó a l ak í t á sáva l kell 
e lőmozd í t anunk . Mindeneset re azonban szó sem lehet a t ámoga tá s k a t a s z t r o -
fális l e romlásáró l . Amit a Szakbizo t t ságok és Osztá lyok valóban f o n t o s n a k 
ta lá lnak, az t á m o g a t á s n é l k ü l nem m a r a d . 

Ba logh János igen élesen foga lmazo t t e l a b o r á t u m á b a n abban a v o n a t k o -
zásban, h o g y az Akadémiá tó l a t u d o m á n y o s munkahe lyek nagyon s o k a t vár-
nak. De a m i k o r közös dolga inkat kell m e g h á n y n i - v e t n i , amikor a j e len levők 
t ö m e g h a t á s á n a k érvényesülésére, m in t egy egységes demons t rác ióra l enne szük-
ség, akkor ugyanezek a csoportok n e m túlságosan képvise l te t ik m a g u k a t . 
Sajnála tos , de ez így v a n . N e m ó h a j t a n é k a m a vidéki p a p n a k a szerepébe esni, 
aki a j e l en levőke t szidja a távollevők m i a t t , mégis m e g kell m o n d a n o m : bár 
i t t most n é p e s és k i t a r t ó aud i t ó r i umu n k v a n , épp azok a ku t a tók , a k i k az 
Akadémiá tó l sokat v á r n a k — és k a p t a k is - nem tú l ságosan vesznek részt 
m u n k á n k b a n . Ne csak a k k o r legyünk i t t , amikor az akadémia i t á m o g a t á s o k a t 
adják v a g y esetleg műszerbeszerzésről v a n szó, hanem a k k o r is amiko r külön-
böző r endezvényeken kel l t evékenykedn i . Jónél iány a l a p v e t ő fon tosságú közös 
és külön r e n d e z v é n y ü k v o l t az élet je lenségekkel foglalkozó osz tá lyoknak , ame-
lyek a g r á r k u t a t ó k a t , b io lógusokat és o r v o s k u t a t ó k a t e g y f o r m á n é rdeke lhe t t ek , 
de ezt n e m l á t t a m ke l lőképpen t ü k r ö z ő d n i a részvéte lben. Szeretném kérni , 
ezúttal b io lógus k u t a t ó i n k a t , hogy a mér leg serpenyőinek egyensú lyában , 
az A k a d é m i á t ó l való e lvá rá soka t egyrészről és az A k a d é m i a fontos t u d o m á n y o s 
rendezvénye in való r é szvé te l t másrészről igyekezzenek spontán, n e m admi-
nisztrat ív eszközök h a t á s á r a , valós é rdeke ik szerint m u n k á l k o d n i : t i . s e n k i sem 
olyan m ű v e l t , hogy az é l e t t u d o m á n y o k m á s területeiről ne legyen f o n t o s szá-
mára impressz iók és mot ivác iók g y ű j t é s e . Olyan b e n y o m á s o k r a gondo lok , 
ami lyeneket biológusaink a ma délelőtti A g r á r t u d o m á n y o k Osztálya n y i l v á n o s 
ülésén sze rezhe t tek v o l n a , ha ott l e t t ek vo lna . Meggyőződhet tek v o l n a bioló-
gusaink a r ró l , hogy a v i l á g bármely r é s z é n milyen ór iás i jelentősége v a n az 
emberbefo lyáso l ta ökológiai szisztémák k u t a t á s á n a k . E z a b io lógiának ma 
egyik l eg fon tosabb a lapkérdése . Ny i lvánva lóan vannak biológiai i r á n y o k , ame-
lyeknek n e m ez az elsődleges p r o b l e m a t i k á j u k , de még a l egor thodoxabb expe-
rimentális biológia sem nélkülözhet i az é lő populációk és adaptációs készségeik 
felőli szemléle t elemeit. Az interdiszcipl inar i tásnak ór iás i jelentősége v a n egy 
ma helyesen sokat hangsú lyozo t t k é r d é s b e n is, a f i a t a l k u t a t ó generác ió kép-
zése és he lyes m u n k á b a ind í tása körül . 

E g y k i sebb , de l á t szó lag is e l lenté t re kell még r á m u t a t n o m az e to lóg iáva l 
kapcso la tban . Ez a r e f e r á t u m n a k és egy ik hozzászólásnak a halakra v o n a t k o z ó 
célzásaival v a n összefüggésben. Helyes , h a az e to lógiá t olyan á l l a t f a j o k b a n 
művel jük , amelyeknek gazdasági j e l en tőségük is v a n amel le t t , hogy modell-
ként h a s z n á l h a t ó k . 

Megköszönöm szíves részvéte lüket és k i t a r t á s u k a t és ü l é sünke t bere-
kesztem. 
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